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Abstract

        
In 1957, Landau and Kleffner reported six cases of a "syndrome of acquired aphasia with convulsive disorder". Since this first report more than 130 cases with acquired language disabilities with EEG-abnormalities have been described. Comprehension of language is primarily affected, spike discharges are predominantly found in temporal regions. Facultative symptoms are epileptic seizures and psychiatric disorders.


        
 The paper gives a review of the literature describing the clinical manifestations, the therapeutic procedure, the prognosis and the etiological factors of this syndrome, which is even listed in the last version of the ICD-10 and the International Classification of Epilepsies and Epileptic Syndromes.


      
        
Zusammenfassung

        
1957 wurde erstmals von Landau und Kleffner über sechs Fälle mit einem ,,Aphasie-Epilepsie-Syndrom" berichtet. Seither sind mehr als 130 Fälle von erworbener Aphasie im Kindesalter mit EEG-Veränderungen beschrieben worden. Es stellt sich primär eine verbale Agnosie ein, paroxysmale Entladungen werden vorwiegend temporal gefunden. Als fakultative Symptome treten häufig epileptische Anfälle und kinderpsychiatrische Störungen auf.


        
 Die Übersicht stellt anhand der Literatur die klinische Symptomatik, die Therapie, die Prognose und den Stand der ätiologischen Diskussion dieses Syndroms dar, das bereits in die letzte Version der ICD-10 und der Internationalen Klassifikation der Epilepsien und der epileptischen Syndrome aufgenommen worden ist.
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